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گروه سیاسی: رئیس  مجلس شورای اسلامی پیش از ظهر 
پنجشنبه ۹ بهمن در بازدید از مجتمع غنی سازی شهید 
علیمحمدی )فردو( گفت: دشمنان مطمئن باشند ما مصمم 
به اجرای قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها هستیم.
به گزارش »وطن امروز«، محمدباقر قالیباف در جریان 
این بازدید اظهار داشت: امروز روز بسیار خوشحال کننده 
و افتخارآمیزی برای بنده به عنوان یک ش��هروند و خادم 
مردم اس��ت که بازدیدی از مجموعه سایت فردو داشتم. 
انصافا  باید تشکر کنم از همه عزیزانی که در این سال های 
س��خت تلاش کردند و ارزش بزرگی را آفریدند و در این 
مجموعه بزرگ، معنی قوی شدنی که رهبر معظم انقلاب 

فرمودند، رقم خورده است. 
قالیباف با گرامیداشت یاد شهدای هسته ای گفت: به 
همه کسانی که گمنام در این زمینه زحمت می کشند و 

شاید ما آنها را نشناسیم، خدا قوت می گویم. 
وی ادامه داد: بر اس��اس نظارت میدانی و نیز با توجه 
به قانون راهبردی رفع تحریم ها که در مجلس به تصویب 
رسید و زمانبندی اجرایی آن درباره غنی سازی۲۰ درصد، 
به سایت فردو آمدیم و وظیفه خود می دانم از طرف خودم 
و نمایندگان مردم از دولت عزیز تشکر کنم که در اجرای 
این قانون انصافا  لحظه ای درنگ نکرد و هم در بیان و هم 
در عمل امروز ش��اهد بودم مرحله ب��ه مرحله این کار را 
انجام دادند. رئیس مجلس تصریح کرد: دش��من بداند ما 
مصمم به اجرای قانون راهبردی رفع تحریم ها هستیم تا 
ش��اهد رفع کامل تحریم ها باشیم. البته صنعت هسته ای 
در خنثی س��ازی تحریم که گام اصلی است، به ما کمک 
می کند. وی افزود: همچنین بحث نصب سانتریفیوژهای  
IR-m2 نیز مسیر خودش را طی کرده و بخش هایی از آن 
نصب و بخش های دیگر در حال انجام اس��ت، لذا از همه 
متخصصان تلاشگر در این عرصه تقدیر می کنم. قالیباف 
گفت: برای برداشتن گام جدی در راستای پیشرفت کشور 
نیازمند پیشران هایی در حوزه های مختلف مسائل صنعتی، 
کشاورزی و اقتصادی هستیم؛ صنعت هسته ای مطمئنا 
یکی از پیشران های موثر است، زیرا این صنعت ترکیبی از 

فناوری و سایر رشته های علمی است.
وی اضاف��ه ک��رد: وقت��ی در صنعت هس��ته ای گامی 
برمی داری��م به این معناس��ت که این صنع��ت می تواند 
پش��تیبانی برای نیازهای ما در حوزه س��لامت و درمان 
بویژه رادیوداروها، روش های تشخیص و نیز سایر حوزه های 
حیاتی و مرتبط بخش درمان باشد. رئیس مجلس شورای 
اس��لامی گفت: در حوزه کش��اورزی نیز توجه به صنعت 
هس��ته ای می تواند در افزایش تولی��د، حفظ و نگهداری 
محصولات کشاورزی برای ذخیره سازی و صادرات کمک 
کند، لذا اگر دشمن محکم ایستاده و نمی خواهد کشورمان 
دارای چنی��ن فناوری و بنیه علمی در صنعت هس��ته ای 
باشد، ریشه در آن دارد که از ایران قوی، بااستعداد، عالم 

و دانا ناراحت است. 

مصمم برای رفع تحریم ■
وی ادامه داد: مجلس ش��ورای اسلامی با مصوبه ای که 
در ارتباط با رفع تحریم ها داش��ت، نش��ان داد برای طی 
شدن این مسیر مصمم است. قالیباف گفت: تمام اقدامات 
در چارچ��وب برج��ام و مبتنی بر مواد 36 و 37 اس��ت. 
1+5 به تعهدات ش��ان عمل نکردن��د، لذا هیچ وظیفه ای 
نداریم به تعهداتی که آنها عمل نکردند، پایبند باش��یم.  
وی خاطرنش��ان کرد: در این قانون پیش بینی ش��ده هر 
موقع آنها به تعهدات شان عمل کنند و شاهد رفع عملی 

تمام تحریم ها، برطرف ش��دن مش��کلات ف��روش نفت، 
محدودیت های بانکی، تجارت، واردات و صادرات باشیم و 
این موارد به روال خودشان بازگردند، قانون به دولت اجازه 
می دهد گزارش آن را به مجلس شورای اسلامی ارائه کند 
و در آن صورت مجددا بر اساس مواد 36 و 37 برجام به 

تعهدات مان عمل می کنیم.
 قالیباف گفت: دش��منان مطمئن باشند ما مصمم به 
اجرای قانون مذکور هستیم تا شاهد رفع تحریم ها به طور 
کامل باشیم و صنعت هسته ای کمک می کند گام مهمی 

در جهت خنثی سازی تحریم ها برداریم. 
وی ادام��ه داد: صنعت هس��ته ای کم��ک می کند در 
بخش های��ی مانن��د صنایع پیش��رو، فولاد، نف��ت، نانو، 
کشاورزی و... به خودکفایی برسیم، لذا این صنعت در رفع 
و خنثی سازی تحریم ها اثرگذار است. رئیس مجلس شورای 
اسلامی گفت: باید با مواضع و اقدام واحد به گونه ای پیش 
برویم که مردم در آینده بتوانند از آسایش و آرامش بیشتری 
برخوردار باشند و شاهد ایرانی قوی همراه با امنیت، شادابی، 

عزت و عاقبت بخیری باشیم.
غنی سازی ۲۰ درصدی طبق برنامه ■

رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین پس از بازدید 
از تاسیس��ات فردو در توئیتر نوشت: در نظارت میدانی از 
تأسیسات قدرت آفرین فردو اطمینان یافتم غنی سازی ۲۰ 
درصد طبق برنامه در حال اجراس��ت. محمدباقر قالیباف 
نوشت: » برنامه هسته ای، قدرت چانه زنی برای رفع تحریم 
ایج��اد می کند و با تولید ان��رژی در بی اثر کردن تحریم 
موثر اس��ت.  طرف مقابل به جای پیش شرط گذاشتن، به 

تعهداتش عمل کند تا به تعهدات مان عمل کنیم«.
تغییر به نفع قانون ■

گفتنی اس��ت پس از اجرایی ش��دن مصوبه هسته ای 
مجلس و آغاز فرآیند غنی س��ازی ۲۰ درصدی، علی اکبر 
صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد سازمانش در 
اجرای قانون مجلس از زمانبندی پیش بینی شده هم جلوتر 
حرکت می کند. صالحی اظهار کرد: ان ش��اءالله طبق آن 
چیزی که مجلس از ما خواسته و درست در محدوده های 
زمانی ای که مدنظر اس��ت و حتی زودتر این کار را پیش 
می بریم و هیچ مش��کلی در این باره نداریم. این در حالی 
است که علی اکبر صالحی به تاثیر از رئیس جمهور و وزیر 
امور خارجه اجرای کامل این طرح را همراه با اما و اگرهای 
فراوان دانسته و انتقادات زیادی درباره آن مطرح می کرد. در 
این راستا پس از آنکه حسن روحانی و محمدجواد ظریف 
طرح هسته ای مجلس- اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و 
صیانت از منافع ملت ایران- را مضر دیپلماسی می دانستند، 
علی اکبر صالحی در یک گفت وگوی ویدئویی درباره مصوبه 
مجلس اظهار کرد: مثلا می گویند هزار سانتریفیوژ  آی آر 6 
بسازید. خب! ما این توانایی را داریم، می سازیم اما نگفته اند 
پولش را کی می دهد؟ این یک نقص جدی قانون است. 

من تعجب می کنم شورای نگهبان چگونه این قانون را 
تأیید کرده اس��ت، شما خواسته هایی را از سازمان انرژی 
اتم��ی دارید که ما آمادگی انجام آن را داریم ولی با کدام 
بضاعت مالی؟ بالاخره وقتی شما هزار سانتریفیوژ  آی آر 6 
می خواهی��د، م��واد اولیه اش را بای��د تامین کنید. خیلی 
چیزهای دیگر را باید تامین کنید. پولش از کجا باید بیاید؟ 
اگر از منابع داخلی باید تامین شود، اینها یا نمی دانند منابع 
داخلی ما چقدر اس��ت یا نمی دانند ارزش هر سانتریفیوژ 
 آی آر 6 چقدر است! لذا این یک نقص در قانون است. من 

نمی دانم چطور می خواهند برطرف کنند.

محمدباقر قالیباف پس از بازدید از مجتمع غنی سازی شهید علیمحمدی:  غنی سازی ۲۰ درصد طبق برنامه در حال اجراست

پیامی از فردو

گروه سیاسی: »در طول این 3 سال هیچ شبی نبود که با خیال 
آسوده سر به بالین بگذارم«. این ادعایی بود که روحانی در توصیف 

شرایط تحریمی پس از خروج ترامپ از برجام مطرح کرد. 
به گزارش »وطن امروز«، رئیس جمهور صبح روز پنجشنبه در 
آیین بهره برداری از طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره 
به اینکه باید قدردان مقاومت مردم در 3 سال اخیر بود، گفت: »در 
طول این 3 سال، البته همیشه دل نگران بودیم و خدا را گواه می گیرم 
هیچ ش��بی نبود که با خیال آسوده سر به بالین بگذارم. احساس 
من در تمام این 3 سال، همانند همان سال های جنگ تحمیلی و 
مسؤولیت هایی که در جنگ داشتم، بود«. وی در ادامه اظهار داشت: 
»حس من این بود که آن 8 سال باز به یک صورت دیگری ظهور و 
بروز پیدا کرده و امروز در یک جنگ تحمیلی اقتصادی هستیم. ما را 
3 سال در تحریم و یک جنگ شدید بی سابقه قرار دادند، منابع مالی 
ما را در دنیا قفل کردند و نگذاشتند از آن استفاده کنیم، نگذاشتند 
نفت و میعانات گازی مان را صادر کنیم و در سایر صادرات هم مشکل 

درست کردند اما به رغم این، ملت ایستادگی کرد«. 
این نخستین بار نیست که حسن روحانی در توصیف روزهای 
پسابرجامی از لفظ »جنگ« و مقایسه آن با سال های جنگ تحمیلی 
اس��تفاده می کند. پیش از این مهرماه س��ال جاری نیز او چنین 
مقایسه ای کرده و گفته بود: ما از سال 5۹ تحریم اقتصادی داشتیم 
ولی از سال ۹7 جنگ اقتصادی شروع شد و الان بحث تحریم مطرح 
نیست، بلکه جنگ اقتصادی است. آمریکا با همه امکانات خود با 
دلار، مناسبات، روابط بانکی و روابطش با شرکت های چندملیتی، 

وارد جنگ اقتصادی با ما شده بود.
با این حال تلاش های روحانی در توصیف ش��رایط س��ال های 
پایانی دولتش به شرایط جنگی، اقرار به چیزی است که او نباید 

چندان تمایلی به آن داشته باشد. وعده رفع تحریم ها شعار اصلی 
او در جریان تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری بود؛ وعده ای که 
حالا به اقرار مواضع این روزهای روحانی نه تنها محقق نش��ده که 
او رک��ورد تحمیل تحریم های خارجی را از آن خود کرده اس��ت، 
متقابلا او حتی در روزهای پسابرجامی که ثمره اقتصادی مشهودی 
از توافقش حس نمی ش��د، ادعای برداش��ته شدن سایه جنگ را 
در س��ایه این توافق مطرح کرده بود. بر این اساس شاید مقایسه 
وضعیت این روزهای کش��ور با شرایط جنگی یک موضع دفاعی 
از روحانی در توجیه وضع موجود باشد اما یقینا اعتراف به چیزی 
است که دولتمردان در سال های گذشته بارها تلاش برای انتساب 
به منتقدان دولت داشتند.  از سوی دیگر ادعای روحانی مبنی بر 

اینکه »در طول این 3 سال هیچ شبی نبود که با خیال آسوده سر 
به بالین بگذارم« هیچ نسبتی با عملکرد سال های اخیر دولت او 
ندارد. مقامات دولتی عملا با مواضع اخیر خود نشان داده اند نه تنها 
از عملکرد خود رضایت کامل دارند که حتی نبودن خود را مساوی 
با تحمیل شرایطی سخت تر می دانند و از سوی دیگر سیاست های 
پیگیری شده در 3 سال گذشته هیچ نشانی از تغییر مسیر قطار 
دولتمردان ندارد. یک ماه پیش بود که روحانی در جلسه هیات دولت 
در دفاع از عملکرد خود در موضعی عجیب گفت: »هیچ دولتی بعد 
از انقلاب نمی تواند ادعا کند مانند دولت یازدهم و دوازدهم حامی 
اقشار کم  درآمد جامعه بود«، پس از آن اسحاق جهانگیری نیز در 
ش��رایطی که مردم سخت ترین شرایط اقتصادی ممکن را تجربه 
می کنند، خبر از پایان زمس��تان و روسیاهی منتقدان دولت داد؛ 
اظهاراتی که هیچ کدام نه نشان از شرمندگی دولتمردان نسبت به 
وضعیت موجود دارد و نه یادآور دولتی است که رئیس آن شب ها 

خواب آرامی نداشته است. 

رئیس جمهور:  در طول  این ۳ سال، شبی نبود که با خیال آسوده سر به بالین بگذارم

وحانی! شب  های ر

اجلاس رسمی مجلس خبرگان رهبری 4 اسفند برگزار می شود
سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری اعلام کرد هشتمین اجلاس رسمی مجلس خبرگان رهبری 4 اسفندماه برگزار خواهد شد. آیت الله سیداحمد 
خاتمی، سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری اعلام کرد: هشتمین اجلاس رسمی مجلس خبرگان رهبری در تاریخ 4 اسفند برگزار خواهد شد. 
آیت الله خاتمی افزود: بر اساس مصوبه جدید هیات رئیسه، اجلاس یک روزه مجلس خبرگان رهبری ان شاءالله روز دوشنبه 4 اسفند در تهران تشکیل می شود. 

گروه سیاس�ی: آبان ماه بود که نمایندگان مجلس ش��ورای 
اسلامی طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها را با قید یک 
فوریت به تصویب رس��اندند. این طرح نخستین طرح جدی 
مجلس در حوزه سیاس��ت خارجی به حساب می آمد. هدف 
از این طرح متوازن کردن تعهدات و تکالیف کش��ورمان در 
برنامه جامع اقدام مش��ترک موسوم به برجام بود که پس از 
خروج دولت آمریکا از توافق، تعهدات طرفین در برجام توازن 
خود را از دست داده است و کفه پرداخت هزینه های توافق و 
انجام سطح بالای تعهدات، یک طرفه به سمت ایران سنگینی 
می کند. ترور ناجوانمردانه ش��هید دکتر محسن فخری زاده، 
دانشمند هسته ای و دفاعی کشورمان در این میان باعث شد 
بهارستان در جهت خواست و مطالبه عمومی با جدیت بیشتری 
به سمت اجرایی کردن این طرح برود تا پاسخ مناسبی به این 
اقدام تروریستی که با هدف ضربه زدن و کند کردن پیشرفت 
برنامه هسته ای کشورمان انجام شد داده باشد. بر این اساس، 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی ۹ آذر، ۲ 
روز پس از شهادت دکتر فخری زاده و در سایه بی عملی دولت 
در پاسخ به این ترور، دو فوریت طرح اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها را تصویب کردند. از ۲46 نماینده حاضر در صحن 
علنی، ۲3۲ رای مثبت، پاسخ قاطع وکلای ملت به شهادت 

محسن فخری زاده بود. 
ای��ن ط��رح از آن جهت مهم بود که می توانس��ت برنامه 
هس��ته ای کشورمان را از لحاظ ظرفیت فنی شامل میزان و 
سطح غنی سازی )از جمله غنی سازی ۲۰ درصد( و همچنین 
تجدیدنظر در اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی و بازرسی های 
فراپروتکل��ی در چارچوب اقدامات شفافیت س��از روی ریل 

بازگشت به مسیر اقتدارآفرین گذشته قرار دهد. 
جزئیات طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها ش��امل 

۹ ماده می ش��ود. این طرح در مقدمه خود به پیشینه برجام 
پرداخته و به هدف توافق هسته ای در پذیرش حق غنی سازی 
و رفع کامل تحریم ها اشاره کرده است، سپس به نقض برجام 
توسط دولت اوباما و خروج ترامپ از توافق هسته ای و همچنین 
تعلل و عمل نکردن به هیچ یک از تعهدات یازده گانه ای که 
تروئیکای اروپا 15 تیرماه س��ال ۹7 با انتش��ار بیانیه رسمی 
برای بهره مندی ایران از منافع اقتصادی برجام پذیرفته بود، 

می پردازد. 
در بخش پایانی مقدم��ه این طرح ضمن یادآوری 5 گام 
کاهش تعهد هس��ته ای با دستور ش��ورای عالی امنیت ملی 
کشور، آورده شده است: مجلس شورای اسلامی در چارچوب 
»گام های کاهش تعهدات هسته ای« و »نامه رئیس جمهور ایران 
به کشورهای اروپایی«، در پاسخ به روند اقدامات خصمانه آمریکا 
علیه جمهوری اسلامی ایران و همراهی کشورهای اروپایی با 
آن، از جمله تش��دید ظالمانه و بی وقفه تحریم ها علیه ملت 
ایران، اقدام تروریستی علیه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، 
اقدام خرابکارانه در تاسیسات نطنز و در نهایت تلاش غیرقانونی 
آمریکا برای بازگش��ت قطعنامه های 16۹6 )۲۰۰6(، 1737 
 )۲۰۰8( 1835 ،)۲۰۰8( 18۰3 ،)۲۰۰7( 1747 ،)۲۰۰6(
و 1۹۲۹ )۲۰1۰( ش��ورای امنیت س��ازمان ملل و نیز تلاش 
آمریکا برای افزایش ریسک و ایجاد فضای عدم اطمینان برای 
کشورها، شرکت ها و بانک های خارجی به منظور همکاری با 
ایران در زمینه برنامه هسته ای و تسلیحات متعارف از طریق 
صدور دستور اجرایی و تهدید به اعمال تحریم های ثانویه، طرح 
زیر را با عنوان »طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« به 

تصویب می رساند: 
ماده ۱- سازمان انرژی اتمی ایران موظف است ظرف مدت 
۲ ماه پس از تصویب این قانون، سالانه به میزان حداقل 

1۲۰ کیلوگرم اورانیوم با غنای ۲۰ درصد در تاسیس��ات 
شهید علیمحمدی فردو تولید و در داخل کشور ذخیره 
کند و نیز نیازهای صلح آمیز صنایع کش��ور به اورانیوم با 
غن��ای بالای ۲۰ درصد را به ط��ور کامل و بدون تأخیر 

تأمین کند. 
م�اده ۲- در جه��ت تحقق ظرفیت یکصد و  نود هزار س��و 
غنی س��ازی، س��ازمان انرژی اتمی ایران مکلف است پس 
از تصویب این قانون، ظرفیت غنی س��ازی و تولید اورانیوم 
غنی سازی شده را با سطح غنای متناسب هر یک از مصارف 
صلح آمیز کش��ور، به میزان ماهانه حداقل 5۰۰ کیلوگرم 
افزایش دهد و نسبت به نگهداری و انباشت مواد غنی شده 
در کشور و مصرف معین حجم مذکور اورانیوم غنی سازی 

شده، اقدام کند. 
ماده ۳- برای تحقق هدف مندرج در ماده ۲، سازمان انرژی 
اتمی موظف است ظرف مدت 3 ماه عملیات نصب، تزریق 
گاز، غنی سازی و ذخیره سازی مواد را تا درجه غنای مناسب، 
با حداقل 1۰۰۰ عدد ماشین  IR-m2در بخش زیرزمینی 
تاسیسات شهید احمدی روشن نطنز آغاز کند. همچنین 
سازمان انرژی اتمی مکلف است در همین بازه زمانی، هر 
 گونه عملیات غنی سازی و تحقیق و توسعه با ماشین های

 IR-6  را به تاسیسات شهید علیمحمدی فردو منتقل کرده 
و عملیات غنی سازی را با حداقل 164 ماشین از این نوع 
آغاز نموده و آن را تا انتهای سال 13۹۹ به 1۰۰۰ ماشین 

توسعه بدهد. 
3 ماده اول این طرح که صراحتا به غنی س��ازی اورانیوم 
از جمله غنی س��ازی ۲۰ درصد اشاره دارد، پیامی آشکار به 
کش��ورهای غربی از سوی نظام جمهوری اسلامی مبنی بر 

بازگشت به اقتدار هسته ای است. 

چرا فردو مهم است؟ ■
فردو تنها سایت هسته ای جمهوری اسلامی است که اصول 
روز پدافند غیرعامل در آن بخوبی رعایت شده و از لحاظ نظامی 

بسیار استراتژیک است. 
نزدیکی مرکز غنی سازی فردو به تهران یا به تعبیری قلب 
کشور، از مزیت های این مرکز فوق پیشرفته غنی سازی است 
که آن را از سایر مراکز تاسیسات هسته ای ایران جدا می کند. 
ف��ردو 4۰ متر زیر زمین بوده و ۹۰ متر پوش��ش کوه 
دارد، یعنی 13۰ متر ضریب عدم دسترسی برای انهدام که 
عملا مورد حمله قرار گرفتن این سایت را برخلاف نطنز، 
غیرممکن کرده اس��ت؛ گفته می شود بمب 4۰۰ میلیون 
دلاری سنگرشکن آمریکا معروف به »مادر بمب ها« نیز قادر 
به انهدام آن نیست. تمام تاسیسات مورد نیاز غنی سازی در 
فردو برخلاف نطنز در زیر زمین بوده و قابل انهدام نیست. 

ایران فرآیند غنی س�ازی ۲۰ درصد خود را در فردو انجام  ■
می داد

فردو محل ذخیره سازی اورانیوم با غنای ۲۰ درصد بوده 
است. نحوه طراحی و چینش سانتریفیوژها )با به کارگیری 
نسل های جدید سانتریفیوژ( در فردو بدون هیچ تغییری 
دارای قابلیت غنی سازی برابر میزان مورد نیاز کشور است. 
دقت در چینش نیروها و تمهیدات لازم، درز اطلاعات را از 
این مرکز محدود کرده است. سامانه ضدموشکی اس 3۰۰ که 
یکی از اهداف استقرار آن محافظت از تاسیسات هسته ای بوده 
در نزدیکی تاسیسات هسته ای فردو جای گذاری شده است. 

ب��ه بیان دیگ��ر، رعایت اصول پدافن��د عامل و غیرعامل 
مهم ترین رکن ضربه ناپذیری فردو است که در صورت حمله 
نظامی به تاسیسات هسته ای، این مرکز می تواند بدون هیچ 

محدودیتی به فعالیت های خود ادامه دهد. 

اقدام مجلس در تصویب »قانون اقدام راهبردی برای رفع تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« چگونه پس از 7 سال ایران را در موضع فعال در موضوع هسته ای قرار داد

ضرب شست اقتدار

شنبه ۱۱ بهمن ۱۳99
وطن امروز     شماره ۳۱۳5

خطایی از رژیم صهیونیستی سر 
بزندتل آویو را با خاک یکسان می کنیم

سخنگوی س��تاد کل نیرو های مس��لح گفت: اگر 
کوچک ترین خطایی از رژیم صهیونیستی علیه نظام 
جمهوری اسلامی ببینیم، هم پایگاه های موشکی را که 
آنها می گویند برای حمله به ایران طرح ریزی کرده اند 
می زنیم و هم در کمترین زمان ممکن حیفا و تل آویو 

را با خاک یکسان خواهیم کرد. 
سردار سرتیپ پاسدار ابوالفضل شکارچی تهدیدات 
اخیر رئیس س��تاد ارتش رژیم صهیونیستی را جنگ 
روانی دانس��ت و تاکید کرد: آنها هنوز قدرت و اقتدار 
نیرو های مس��لح جمهوری اسلامی را درک نکرده اند. 
ش��کارچی افزود: تهدیدات رئیس س��تاد ارتش رژیم 
صهیونیس��تی جن��گ روانی بوده و اگ��ر هم واقعیت 
باش��د واقعا توهم است. وی گفت: همانطور که رهبر 
انق��لاب فرموده اند اگر کوچک تری��ن خطایی از رژیم 
صهیونیستی علیه نظام جمهوری اسلامی ببینیم، هم 
پایگاه های موشکی را که آنها می گویند برای حمله به 
ایران طرح ریزی کرده اند می زنیم و هم در کمترین زمان 
ممکن حیفا و تل آویو را با خاک یکسان خواهیم کرد. 
سردار شکارچی تاکید کرد: آنها از توانمندی جمهوری 
اسلامی اطلاعی ندارند؛ توانمندی هایی که هنوز آشکار 
نشده اند و بخشی از آن در این رزمایش ها آشکار شد، 
ک��ه با آن توانمندی در کمتری��ن زمان ممکن بنا به 
فرموده مقام معظم رهبری حتما تل آویو با خاک یکسان 
خواهد شد. آنها در صورت خطا فروپاشی خودشان را 
می بینند و در واقع زمان بندی فروپاشی خود را به جلو 
خواهند آورد. وی افزود: رژیم صهیونیستی به چیزی 
کمتر از فروپاشی نباید فکر کند و نباید بگوید در آینده 

چه طرحی دارد.

دیدار ظریف و اردوغان
محمدجواد ظریف در پنجمین سفر منطقه ای خود 
بعدازظهر دیروز در اس��تانبول با رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمه��ور ترکی��ه دیدار و گفت و گو ک��رد. مولود 
چ��اووش اوغلو، وزیر خارجه ترکی��ه نیز در این دیدار 
حضور داش��ت. ظریف همچنین صبح روز گذش��ته با 
همتای ترک خود دیدار و در نشست خبری مشترک 
با وی اعلام کرد بعدازظهر پس از نماز جمعه با اردوغان 
دیدار خواهد کرد. وزیر امور خارجه عنوان کرد منتظر 
س��فر اردوغان به تهران برای شرکت در نشست عالی 
راهبردی ۲ کش��ور و همچنین سران کشورهای روند 
آستانه هس��تیم. وزیر امور خارجه در ادامه بیان کرد: 
امروز فرصت های ویژه ای برای همکاری داریم؛ نه تنها در 
سوریه، بلکه در منطقه قفقاز. امروز صحبت کردیم که به 
درخواست دوستان افغانستانی، همکاری سه جانبه ایران، 
ترکیه و افغانستان را داشته باشیم. زمینه های همکاری 
برای ما فراوان است و ان شاءالله با اتخاذ موضع منطقی تر 
توس��ط آمریکا، تنها فرصت برای گسترش روابط بین 
ای��ران و ترکیه افزون ت��ر خواهد بود و قطعا به افزایش 

روابط ۲ کشور خواهد انجامید.
وی گفت: الان فرصت برای 6 کشور )ایران، روسیه، 
ترکیه، جمهوری آذربایجان، ارمنس��تان و گرجستان( 
فراهم اس��ت که بتوانیم در مسیر سازندگی و اتصالات 
زمینی، ان��رژی و ریلی با همدیگ��ر همکاری کنیم و 
امی��دوارم این همکاری ها به ش��کلی و با وجود برخی 
ملاحظاتی که برخی کشورها دارند، شدنی باشد و نسبت 
به آینده بسیار خوشبین هستم. ظریف پیش از سفر به 
ترکیه به باکو، مسکو، ایروان و تفلیس هم سفر کرده و 

با مقامات این کشورها دیدار کرده بود.

 عیادت رئیس دفتر رهبر انقلاب 
از آیت الله نظری خادم الشریعه

آی��ت الله  ش��دن  بس��تری  و  کس��الت  پ��ی  در 
نظری خادم الشریعه، حجت الاسلام محمدی گلپایگانی 
از طرف رهبر معظم انقلاب اس��لامی جویای حال وی 
ش��د. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، در پی کس��الت آیت الله نظری خادم الش��ریعه 
و بستری ش��دن ایشان، حجت الاس��لام والمسلمین 
محمدی گلپایگانی از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی 
جویای حال این عالم پارسا شد و ضمن ابلاغ سلام رهبر 

انقلاب، برای سلامتی و بهبود ایشان دعا کرد.

 هر اقدام ناشایست دشمنان 
پاسخ مخربی دریافت می کند

جانش��ین فرمان��ده کل ارتش گف��ت: همه مرزها 
به وس��یله تجهیزات بسیار پیشرفته و با بهره برداری از 
تجهیزات نوین به صورت شبانه روزی کنترل می شود. 
امیر محمدحس��ین دادرس در گفت وگو با مهر درباره 
آمادگی ارتش برای پاس��خ ب��ه تهدیدات احتمالی که 
از س��وی دشمنان در روزهای اخیر مطرح شده است، 
گفت: دشمنان بخوبی می دانند آمادگی نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران از جمله ارتش در چه سطح و 

کیفیت بالایی قرار دارد. 
وی ب��ا بیان اینکه زمانی تهدی��دات ظاهر و عملی 
می ش��وند که آمادگی و قدرت دفاعی در یک کش��ور 
وجود نداشته باشد، تاکید کرد: امروز آمادگی نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران از جمله ارتش سرافراز 
و قهرمان در چنان حدی است که هر اقدام ناشایستی 
رخ دهد پاس��خی به مراتب بیشتر و مخرب تر از اقدام 
دش��من خواهد داشت. جانشین فرمانده کل ارتش در 
ادامه با اشاره به برگزاری رزمایش های تخصصی ارتش 
در چند روز اخیر گفت: ما از گذشته و تا به امروز و البته 
در رزمایش ها، این توانمندی در پشتیبانی و پاسخ قاطع 
به تهدیدات دشمنان را بخوبی نشان داده ایم و در این 
رزمایش ها بیان می ش��ود که این آمادگی بحمدالله در 
همه عرصه ها در حد بس��یار بالایی است. امیر دادرس 
در بخش دیگری از سخنان خود درباره امنیت مرزهای 
کشور نیز گفت: وضعیت امنیت در مرزها بسیار عالی 
است و شرایط امنیت همانند تهران و دیگر شهرهاست. 
همه مرزها به وس��یله تجهیزات بس��یار پیشرفته و با 
بهره برداری از تجهیزات نوین به صورت ش��بانه  روزی 

کنترل می شود. 

اخبار

    کمالوندی: قانون را مو به مو اجرا می کنیم   
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: ذخایر اورانیوم غنی شده ۲۰ درصد کشور به ۱7 کیلوگرم رسیده است.  به 
گزارش ایسنا، بهروز کمالوندی در جمع خبرنگاران گفت: قانون را مو به مو اجرا می کنیم. مجلس و دولت درباره پروتکل 
الحاقی و لغو اجرای آن تصمیم گیری می کنند. ما در این باره آمادگی داریم، اجرای قانونی ش�دنی اس�ت.  سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی درباره نصب سانتریفیوژهایIR-m2  طبق مصوبه مجلس در نطنز گفت: حتما قبل از پایان ۳ ماه 
مهلت تعیین شده، هزار ماشینIR-m2 را نصب شده خواهیم داشت. کمالوندی درباره تولید برق در نیروگاه اتمی بوشهر 
گفت: الان یک و نیم درصد ظرفیت تولید برق در کش�ور از طریق هس�ته ای تامین می شود، اگر چه خیلی کم است. 
واحد های ۲ و ۳ در سطح زیرساخت و بتن ریزی واحد اول انجام شده و بتن ریزی واحد سوم در شرف آغاز است. اگر 
به همین شکل پیش رویم ظرف 8 سال ۲ نیروگاه اتمی دیگر خواهیم داشت. هر نیروگاهی که به مدار می آید ۱۲ تا ۱4 
میلیون بشکه نفت صرفه جویی خواهیم داشت که برای حفظ محیط زیست و کاهش آلودگی موثر است. نیروگاه اتمی 
بوشهر در سال های گذشته در پیک بالای مصرف برق به کشور کمک کرده است.  سخنگوی سازمان انرژی اتمی در 
پاسخ به اینکه اگر تا اوایل اسفند آمریکا به برجام بازنگردد اجرای پروتکل الحاقی لغو می شود، گفت: مسلما ما قانون 
را مو به مو اجرا می کنیم. اینکه پروتکل الحاقی را اجرا می کنیم یا نه تصمیمی مربوط به دولت و مجلس است. ما برای 
اجرای قانون آمادگی داریم و آنچه مهم است اینکه با تحمیل اراده مردم ایران بر بدخواهان بتوانیم شرایط را بهتر کنیم.


